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پس لرزه های بهداشتی

مسكن مهر؛ تجربه اي براي چگونگي نقد 

پيچيدگي امر سياسي و اجتماعي به گونه اي است 
كه در بســياري از مواقع نمي توان ميان يك راه خوب 
و بد دســت به انتخاب زد، چــون واقعيت اجتماعي 
به گونه اي است كه شما در برابر دوراهي بد و بدتر قرار 
مي گيريد، هر كاري بكنيد، يك ايراد دارد. مشكل عدم 
تفاهم ميان نيروهاي سياسي نيز تا حدي متاثر از اين 
ويژگي اســت، چون نيروهاي سياسي علاقه دارند به 
مردم و ديگران بگويند كه راه ما خير محض اســت و 
راه رقباي ما شر مطلق اســت. در حالي كه هر راهي و 
سياستي كه انتخاب كنيم تا حدي واجد هر دو ويژگي 
است. سياستمدار آگاه و باتجربه بايد حساب و كتاب 
كند و پس از وزن كردن سود و زيان هاي يك سياست 
اگر كفه سود را سنگين تر ديد آن را برگزيند. به علاوه 
بايد اين محاســبات را براي راه هــاي ديگر هم انجام 
دهد و در نهايت در مقايســه ميان راه هاي گوناگون 
كم زيان ترين يا پرسودترين راه را برگزيند. اين مقدمه 
گفته شد تا به مسأله مهم اين روزها يعني مسكن مهر 

پرداخته شود.
درباره مســكن مهر و نقد و رد آن تا دفاع افراطی از 
اين طرح در روزهاي گذشته زياد شنيده ايم. حتي كار 
به لعن و نفرين هم رسيد و براي مستند و مدلل كردن 
ادعاها، ارقام عجيبي هم ذكر شد كه گويي 12ميليون 
نفر در اين طرح ســاكن هســتند كه بعيد است به 4 
ميليون نفر برســد، زيرا بعد خانوار در ايران كمتر از 4 
است و بسياري از واحدهاي مسكن مهر همچنان خالي 
است يا متقاضي ندارد. در اين ميان منتقدان فارغ از اين 
جنبه ماجرا به نقد اين طرح مي پردازند. ولي در دو روز 
گذشته يك متن مهم از سوي يكي از معماران و فعالان 
شهرسازي منتشر شد كه قابل  توجه است. وی ابتدا 13 
ايراد و اشكال اساسي به طرح مسكن مهر وارد كرد و با 
اين تأكيد كه شكي در آن ايرادات وجود ندارد، در پايان 

متن خود اين نكته مهم را نيز طرح كرده است: 
»فراموش نشــود كه در هميــن لحظه، جمعيت 
قابل  توجهي در سرتاسر ايران در اين واحدها زندگي 
مي كنند. القای ضعف بنيادين بناهاي احداث شــده، 
بدون انجام يك ارزيابي دقيق كارشناسي و در عوض 
تعميم وضعيت پيش آمده در ســر پل ذهاب و ساير 
بخش هاي زلزله زده به سرتاسر ايران، سوارشدن بر موج 
احساسات است. تصور كنيد كه موج هيجاني »امكان 
تخريب گسترده مساكن مهر« بر اثر بلاياي طبيعي، 
چه آسيب هاي رواني را متوجه جمعيتي مي كند كه 
ناگزير به سكونت در اين واحدها هستند. جا دارد كه 
متوليان در اسرع وقت نسبت به تشكيل كارگروه هاي 
مستقل كارشناســي با هدف ارزيابي آسيب پذيري 
پروژه های احداث شــده اقدام كنند و در صورت لزوم 
مقاوم سازي آنها را در دستور كار گذارند. فراموش نشود 
كه با ايجاد و تقويت يك موج هيجانی نبايد با دارايی 
)و شايد تنها دارايی( ســاكنان اين واحدها بازی كرد. 
سرخوردگی ناشی از بی ارزش شدن دارايی ها، بر ايجاد 

و تعميق شكاف های اجتماعی می افزايد.«
پرسشــی كه اينك پيش  روی ماســت چگونگی 

بيان ايرادات و همزمان رعايت نكته درست نويسنده 
محترم و بسياري از افراد ديگر است. برای موازنه ميان 
اين دو امر چه راهي را مي توان انتخاب كرد. ســكوت 
يا نقدكردن؟ سكوت ممكن نيســت. چون سكوت 
به معناي پذيرش و درســتي اجرای اين طرح است. 
سكوت موجب تكرار ماجرا خواهد شد. به علاوه چگونه 
مي توان اين و آن شخص را از بيان نظرشان منع كرد؟ 
در هرحال كساني پيدا مي شوند كه سكوت را بشكنند 
و انتقاد كنند. به علاوه افراد متضرر از بي كيفيتي اين 
ساختمان ها چه گناهي دارند كه بايد قرباني اين وضع 
شوند؟ برخي استدلال ها حتي توهين به شعور و فهم 
عمومي و نيز ساكنان اين خانه هاست. ازجمله سعيد 
آسويار، عضو انجمن انبوه سازان معتقد است: »صاحبان 
خانه های مسكن مهر پيش از اين در بافت های فرسوده 
و ناپايدار زندگی می كردند؛ به عبــارت ديگر اگر اين 
پروژه با تمام كم و كاستی هايش اجرا نمی شد، امروز 
تعداد مجروحان زلزله كرمانشــاه بيشتر از رقم فعلی 

بود.«
او با بيــان اين جمله كه »املای نانوشــته غلط 
ندارد« خطاب به مسئولان دولت دوازدهم گفت: 
انتقاد كردن بــه عملكرد دولت قبلی در شــرايط 
فعلی دردی از مشــكل خانه دار شــدن مردم دوا 

نمی كند«!!
در حالي كه مسأله چيز ديگري است. اين واحدها 
بايد طبق مقررات ساخته مي شدند، پول براي ساخت 
آنها متناسب با مقررات عمومي ساختمان هاي مورد 
نظر پرداخت شده است و بايد ساختماني متناسب با 
معيارهاي اين مقررات تحويل بگيرند. به علاوه از كی 
تا حالا ساختن بنای 4طبقه برای مهندسان ايرانی برابر 

نوشتن ديكته است؟
از ســوي ديگر حمله و نقد مسكن مهر نيز عوارض 
خود را دارد. همين كه يك يا دو ميليون خانوار در اين 
واحدها زندگي مي كنند يا مي خواهند زندگي كنند، 
بايد ملاحظات خاص آنها را نيز در نظر داشت. به ويژه 
اينكه برخي از اين واحدها مشــكلات بسيار كمتري 
دارند و همه آنها مشابه يكديگر نيستند. پس چه بايد 
كرد؟ اينجاست كه ادبيات نقد اهميت پيدا مي كند. 
ما مي توانيم بيشترين نقدها را به گونه اي طرح كنيم 
كه عوارض پيش گفته به وجــود نيايد، همچنان كه 
مي توانيم فقط يك نقد را طرح كنيم ولي باعث تنش 
و اختلاف شــويم. در ادبيات نقد حداقل دو ويژگي را 
بايد لحاظ كنيم؛ اول انصاف در بيان نقاط ضعف. دوم 
بروز همدلي براي حل مشــكل. اگر هيچ كس را ملزم 
به رعايت اين دو ويژگي نكنيم، باز هم سياستمداران 
بايد آن را رعايت كننــد. مي توانيم ميان بيان ايرادات 
گوناگون مسكن مهر و نيز رعايت مصالح صاحبان اين 
واحدها جمع كنيم اگر ادبيات نقد را رعايت كنيم. البته 
يك نكته هم مهم است اگر همان روز كه اين طرح را با 
فشار و تبليغ جلو می بردند، اجازه می دادند كه برخی 
افراد نظر و نقد خود را ابــراز كنند، قطعا كار به اين جا 

نمی رسيد.
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یادداشت

زلزله، بیمه و سایر بلایا
|  حسین مسعودیان|

چنــد روز گذشــته دو خبر به شــرح زير 
درخصوص زلزله مورد توجه قرار گرفت: 

1- كمك بلاعوض 5 ميليــون تومانی برای 
روســتاييان و 6 ميليون تومان بــرای مناطق 
شهری، 3 ميليون تسهيلات و 2 ميليون تومان 
وام بلاعوض برای خريد مجدد لوازم خانگی از 

سوی دولت.
2- مصاحبه آقای همتــی رئيس  كل بيمه 
مركزی كه عنــوان نموده بــود »لايحه بيمه 
حــوادث طبيعی، كه توســط بيمــه مركزی 
پيشنهاد شــده، سال هاســت كه بين صنعت 
بيمه، دولت، مجلس و شورای نگهبان درحال 

رفت و برگشت است.«
همه نيــك می دانند كه يكــی از مهمترين 
لوايحی كه هرســاله دولت بــه مجلس ارايه 

می نمايد، لايحه بودجه است.
در اين لايحه كليه اقدامات مالی دولت ذكر 
و چنانچه مورد تأييد مجلس و شورای نگهبان 

قرار گيرد، به مورد اجرا گذاشته می شود. 
جالب اســت بدانيم برای بيمه نمودن اثاث 
منزل در مقابل زلزله و آتش ســوزی به ميزان 
35 ميليــون تومان كه نزديــك 7برابر كمك 
دولت است، ســاليانه هزينه ای حدود 35 هزار 

تومان حق بيمه آن خواهد شد. 
همچنين برای بيمه نمــودن يك آپارتمان 
متوســط 100متری بــه ارزش 200 ميليون 
تومان حق بيمه ســالانه آن حدود 135 هزار 
تومان الــی 150 هــزار تومان خواهد شــد؛ 
يعنی با هزينــه ای حدود 150هــزار تومان، 
خدای نخواســته بعد از حادثه چيزی نزديك 
40برابــر كمك دولــت، به فــرد داده خواهد 
 شــد تا جبران خســارت بــه وجــود آمده را

انجام دهد. 
اين مهم به نظر می رســد به راحتی از سوی 
دولت می تواند از طريق قبــض تلفن همراه يا 
برق كه همپوشانی زيادی در شهرها و روستا ها 
دارد يا هر طرق ممكن ديگری به فرد پيشنهاد 
شود، در صورت موافقت فرد در قبض مربوطه 
درج و مبلغ دريافتی بــه بيمه مركزی منتقل 

شود.
درهرحال عــلاوه بر راه فوق شــهرداری و 
شورا های شهر نيز می توانند طی توافق با بيمه 
مركزی اين عدد را در فيش نوســازی خانه ها 

درج كنند.
شايســته اســت دولــت محتــرم ابنيه و 
ساختمان های بخش خصوصی كه در جريان 
زلزله غرب بيمه بوده اند را نه تنها سريعا نسبت 
به پرداخت حق بيمه آنها اقدام بلكه تشويق و 
به مردم معرفی تا اين فرهنگ خوب توســعه 

يابد.
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تامین مسكن زلزله زدگان با کار جهادی

شَــهروند|از ابتدای شــروع طرح جمــع آوری 
كمك های مردمی برای زلزله زدگان كرمانشاه تا صبح 
روز گذشته مبلغ 351 ميليارد و 72 ميليون و 694 هزار 
و 333 ريــال )351072694333 ريال( در حســاب 
رسمی 99999 جمعيت هلال احمر جمع آوری شده 
اســت كه اين رقم تاكنون بيــش از 1.5 برابر كل رقم 
جمع آوری شده در زلزله پنج ســال گذشته در ورزقان 
است. ميزان كمك های غيرنقدی شامل اقلام خوراكی 
و مصرفی نيز در اين دوره افزايش چشــمگيری يافته و 
به حدود 20 هزار تن رســيده اســت كه گزارش دقيق 
آن پس از تطبيق آمارها به اطلاع مردم شــريف ايران 
خواهد رسيد. براساس اين گزارش، جمعيت هلال احمر 
جمهوری اســلامی ايران ضمن قدردانــی از اعتماد 
عمومی مردم شريف ايران به اين نهاد امدادرسان ملی 
و بين المللی، به زودی جزييات نحــوه هزينه كرد اين 
كمك های مردمی را به اطلاع هموطنان عزيز می رساند. 
گفتنی است تمامی اقلام امدادی مصرف شده از سوی 
اين جمعيت در زلزله اخير از منابع داخلی صرف شده كه 
آمار آن نيز پس از جمع بندی ها اطلاع رسانی می شود. 
مردم عزيز كشــورمان به منظور تداوم و استمرار ارايه 
خدمات در چندماه آينده همچنان می توانند كمك های 
نقدی خود را به حســاب 99999 نزد اغلب بانك های 
كشور واريز يا از طريق سامانه پرداخت موبايلی 724#* 

اقدام كنند.
هلالاحمر؛نهادیمتعهدوقابلاعتماد

برایکمکبهمردمزلزلهزده
اين اعتماد توسط افراد مختلف حاضر در شهرستان 
سرپل ذهاب نيز تأييد شــده است. افراد مختلف اعم از 
سياسيون، هنرمندان، ورزشكاران و.. با مشاهده فعاليت 
جمعيت هلال احمر بر عملكرد اين سازمان مردم نهاد 
در زلزله كرمانشــاه مُهر تأييد زدند. عضو كميسيون 
برنامه و بودجه مجلس شورای اســلامی گفت: مردم 
بايد به هلال احمــر اعتماد و از كمك هــای موردی و 
انفرادی جهت جلوگيری از بی نظمی خودداری كنند. 
مهندس غلامعلی جعفرزاده، نماينــده مردم گيلان و 
عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی 
با حضور در جمعيت هلال احمر استان گيلان و تقدير 
از زحمات مديــر عامل، كاركنان و اعضــای داوطلب 
در جمــع آوری كمك های مردمی بــرای زلزله زدگان 
گفت: هلال احمر نهادی قابل اعتمــاد و دارای كارنامه 
درخشان است كه مردم بايد كمك های خود را از طريق 
اين سازمان خيريه به دســت آسيب ديد گان برسانند. 
نماينده مردم رشت در مجلس شورای اسلامی با اشاره 
به زلزله رودبار و بم گفت: زلزله زدگان بم و به ويژه رودبار 
مظلومانی بودند كه به دليل نبود امكانات و فضای مجازی 
در آن زمان حق شان ادا نشد و در سكوت رسانه ای مردم 
با غم و رنج روزگار خود را سپری كردند كه غمی بزرگ 
برای مردم مظلوم منظقه بود. وی تأكيد كرد: مشــكل 
اصلی ســرمای هوا و اعلام بارندگی در روزهای آينده 
در منطقه زلزله زده اســت كه بايــد تمامی نهادهای 

كمك رسان برای كمك به مردم منطقه جهت اسكان 
موقت و سرپناه امن تلاش كنند.

جعفرزاده افزود: طبق آمار اعلام شــده 12 هزار خانه 
دچار آســيب جدی شــده كه با توجه به فرارسيدن 
فصل ســرما بايد با برنامه ريزی درست و تقسيم بندی 
روستاها و شهر به مناطق كوچك هر چه زودتر خانه ها 
ساخته شود و مردم به زندگی عادی خود بازگردند. وی 
همچنين تأكيد كرد: شفاف ســازی ميزان كمك ها و 
نحوه ارسال به منطقه اعتماد مردم را بيشتر می كند تا 
بيش از قبل به هلال احمر اعتماد كنند. در ادامه مهدی 
ولی پور، مديرعامل جمعيت هلال احمر گيلان ضمن 
تقدير از مشــاركت بالای مردم گيلان گفت: تاكنون 
يك صدوهفتاد و چهارميليون تومــان كمك نقدی و 
بيش از دو ميليارد و سيصد و هفتاد ميليون تومان كمك  
غيرنقدی توســط مردم نوعدوست گيلان جمع آوری 
شده اســت. وی افزود: جمع آوری كمك های مردمی 
تا 4 آذرماه در 87 پايگاه جمعيت هلال احمر در رشت 
و ساير شهرستان های استان ادامه دارد كه تاكنون 23 
كاميون و تريلر شامل پتو، چادر، آب معدنی، كنسرو و 

غذای فاسدنشدنی بوده است.
مردمکمکهایخودرابههلالتحویلدهند

امير قلعه نوعی، سرمربی تيم فوتبال ذوب آهن اصفهان 
نيز با حضور در هلال اســتان اصفهان در بازديد از روند 
ارســال كمك های مردمی توسط هلال احمر اصفهان 
به مناطق زلزله زده غرب كشــور از مردم خواســت تا 
كمك های خود را تحويل شعب هلال احمر دهند تا با 
حضور مردم در مناطق زلزله زده، روند امدادرسانی كُند 
نشود. امير قلعه نوعی با حضور در ستاد مركزی جمعيت 
هلال احمر اســتان اصفهان از روند كمك رسانی اين 
جمعيت به زلزله زدگان غرب كشور بازديد كرد. در اين 
بازديد كه دكتر مومنی، مديرعامل جمعيت هلال احمر 
استان اصفهان و شورای معاونين جمعيت هلال احمر 
استان نيز حضور داشتند، ســرمربی ذوب آهن درباره 

حادثه زلزله كرمانشاه گفت: بايد همه دست به دست 
هم دهيم تا آلام زلزله زدگان كاهش پيدا كند و در اين 
راه از هيچ كمكی نبايد مضايقه شود. سرمربی ذوب آهن 
از مردم خواست كه كمك های نقدی و غيرنقدی خود 
را تحويل شعب جمعيت هلال احمر دهند يا به حساب 
اين جمعيت واريز كنند. قلعه نوعــی دراين باره گفت: 
هلال احمر به عنوان محور كمك رسانی به آسيب ديدگان 
و زلزله زدگان در منطقه حاضر اســت و مردم بايد همه 
كمك های خود را در اختيار اين ســازمان بگذارند و از 
تجمع در مناطق زلزله زده كــه باعث كندی عمليات 
امداد و نجات می شود، پرهيز كنند. اعضای كادر فنی و 
بازيكنان تيم ذوب آهن همگام با همه مردم نوعدوست 
ايران، چندی پيش بخشــی از قرارداد خود را به عنوان 
كمك به زلزله زدگان استان های غربی كشور اختصاص 

داده بودند.
کمکهاینقدیوغیرنقدیخودراازطریق

هلالبهدستآسیبدیدگانبرسانید
فرهاد قائميان، بازيگر ســينما و تلويزيون و سفير 
صلح جمعيــت هلال احمر نيز از مردم خواســت به 
منظور تأمين نيازهای واقعی زلزله زدگان كرمانشاهی، 
كمك هــای خــود را از طريق هلال احمر به دســت 
آسيب ديدگان برســانند. فرهاد قائميان با حضور در 
جمعيت هلال احمر شــهر تهران ضمن تسليت برای 
از دست دادن جان تعدادی از هموطنان كرمانشاهی 
در زلزله يكشنبه شــب هفته گذشته در اين استان، از 
مردم درخواســت كرد كه كمك های خود را از طريق 
هلال احمر به دست آسيب ديدگان اين حادثه برسانند. 
وی با تأكيد بــر اين كه جمعيت هلال احمر با توجه به 
تجربه و تخصص خود در پوشش حوادث اين چنينی 
از نيازهــای واقعی زلزلــه زدگان آگاه اســت، گفت: 
كمك های اهدايی مردم از طريق هلال احمر با حفظ 
كرامت آسيب ديدگان و به شــكل عادلانه ميان آنها 

توزيع می شود.

مُهرتأییدگروههایمرجعبرعملکردهلالاحمردرزلزلهکرمانشاه

رکورد کمک های مردمی به هلال شكسته شد
مردم35میلیاردتومانبرایکمکبهزلزلهزدگانبهحسابهلالاحمرواریزکردهاند

زهراجعفرزاده-شهروند|اول مشكل غذا بود، بعد 
تبديل شــد به چادر و حالا هم وضع آب است كه برای 
زلزله زده ها مسأله شــده؛ آلودگی آب. از وقتی كمك 
های مردمی به مناطق زلزله زده كرمانشاه سرريز شد، 
ديگر در كنار هر چادری می شــود چندين بطری آب 
معدنی ديد، نه فقط آب معدنی بلكه دبه هايی كه برای 
شست و شو به دست مردم آسيب ديده از زلزله می رسد. 
آنها 9 روز پس از زلزله آب آشاميدنی دارند اما آب برای 
حمام و دستشــويی ندارند و اين خود نگرانی هايی هم 
برای مسئولان بهداشــتی و هم برای مردم ايجاد كرده 

است. از گوشــه و كنار، حرف هايی هم درباره احتمال 
شيوع وبا به گوش می رسد. وزارت بهداشت اين موضوع 
را به شدت تكذيب می كند، ايرج حريرچی، قائم مقام 
وزير بهداشت يكی از آنهاست. او روز گذشته در نشست 
خبری، احتمال شــيوع وبا را به طور كامل رد كرد:» در 
مناطق زلزله زده بيماری عمده ای همچون مشــكلات 
عفونی و تنفســی نداريــم.« ابراهيم شــكيبا، معاون 
بهداشتی دانشگاه علوم پزشكی كرمانشاه هم حرف های 
قائم مقام وزير بهداشــت را تاييد كرد و گفت كه تا الان 

هيچ موردی از ابتلا به وبا مشاهده نشده است...
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